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M
ostrant-se confiat d’ar-
ribar a un acord, el cap 
de Govern, Jaume Bar-
tumeu, va manifestar 

ahir que encara l’any vinent amb 
una proposta basada en quatre 
grans eixos. Una confiança que tam-
bé trasllada a la necessària aprova-
ció del pressupost del 2011 que opi-
na que ha de ser «un acte de respon-
sabilitat» de tots els grups polítics 
perquè el país tiri endavant. La refor-
ma tributària que permeti l’obertu-
ra a l’inversió estrangera, la reforma 
de l’administració, i la reforma del 
sistema educatiu andorrà i la conso-
lidació de les relacions amb Europa 
són els quatre pilars en els que el Go-
vern vol centrar tots els esforços de 
cara a l’exercici vinent. Uns canvis 
que  volen consolidar aquestes àrees 
en l’any en què es compleix la majo-
ria d’edat de la Constitució.

18 ANYS DE LA CONSTITUCIÓ / Reafirmant 
que el full de ruta marcat per l’Exe-
cutiu és el mateix que es va anunci-
ar en setembre, el cap de Govern va 
voler deixar ben clar ahir, en el tra-
dicional esmorzar de Nadal amb els 
periodistes, que cap calendari elec-
toral marcarà l’acció prevista del go-
vern. Així encara la majoria d’edat 
de la Constitució, com un any en 
què també s’ha d’arribar a la majo-
ria d’edat econòmica, «amb una re-
forma que necessitem, sortint pri-
mer de la llista grisa de l’OCDE, i ara 
amb una reforma tributària i fiscal». 

Els 18 anys de l’administració, 
s’han d’aconseguir segons el cap de 
Govern, en el camí de la reforma de 
la llei de la funció pública, afrontant 
reptes com el pla de pensions de l’ad-
ministració i introduint el principi 
de de mobilitat com articulador de 
la nova funció pública.

La reforma en el sistema educa-
tiu, passarà per permetre als futurs 
estudiants afrontar amb les millors 
garanties les necessitats de la soci-
etat. 

El cap de govern vol que aques-
ta majoria d’edat amb la relació 
amb Europa es consolidi l’any vi-
nent amb una relació il·lusionant 
que allunyi el país «de les excepcio-
nalitats de tal manera que Europa 
obri les portes a una nova Andorra 
de l’economia impositiva». 

«Hem de fer una reflexió sobre 
que entenem nosaltres que necessi-
ta Andorra, que no és una altra cosa 
que consolidar el futur dels professi-
onals i dels joves estudiants i el que 

33Jaume Bartumeu i Bruno Bartomé, en l’esmorzar de balanç de l’any celebrat ahir a l’edifici del Govern.
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no necessita Andorra és soroll ni es-
cenaris catastrofistes», va manifes-
tar amb ímpetu el cap de Govern. 

UN PACTE DE RESPONSABILITAT/ Tots 
aquests eixos d’actuació i objectius 
per a l’any vinent Bartumeu els va 
definir tenint en compte un escena-
ri polític de consens i d’acord, que 
ara no existeix, al que volen arribar 
a partir del mes vinent amb les nego-
ciacions que iniciaran amb el cap de 
l’oposició. Un escenari que no té en 
compte unes eleccions anticipades, 
o que al menys les deixa en un segon 
plànol darrere d’un teló. En aquest 
sentit el cap de Govern es va mostrar 
rotund, i va reafirmar que al país no 
li convenen uns comicis avançats si 
es vol avançar en els eixos marcats. 

Pel que fa a l’acord monetari amb 
Europa, Bartumeu que es mostra 
reaci a donar informació d’aquest 
acord fins la pròxima compareixen-
ça al Consell General, va manifes-
tar que ara és un moment «en el que 
no podem deixar que ens tanquin la 
porta». Una afirmació que explicarà 
al parlament en la sessió específica. 
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funció pública MOBILITAT TRANVERSAL DEL FUNCIONARIAT

33 La mobilitat que es preveu pugui 
ser entre el mateix personal funci-
onari d’un comú a un altre, serà un 
dels temes que es preveu tractar 
amb els cònsols de les set parròqui-
es. Segons va explicar el cap de Go-
vern, en la reunió prevista per al vi-
nent mes es preveu fixar un calenda-
ri i parlar-ne.  En la taula de la funció 
pública no formen part, ara per ara, 
els sindicats dels funcionaris comu-
nals. Bartumeu va explicar que es 
preveu explicar aquest assumpte 
abans als mandataris de les parrò-
quies. En aquest sentit, el llistat de 
competències entre comuns i el Go-
vern que s’està negociant, també es 
va apuntar com un assumpte a trac-
tar per l’any vinent.

33 Divendres vinent es preveu se ce-
lebri la última taula de la funció públi-
ca en la que es tractaran els àmbits 
per millorar i garantir la sostenibilitat 
de la funció pública.

33 En altre ordre de preguntes, el 
cap de Govern va explicar que hi 
ha problemes en l’estat comptable 
del Centre de Tractament de Tesi-
dus (CTRASA) i que el Govern car-
rega amb una adjudicació que no 
els va semblar adequada. Per aca-
bar d’avaluar l’estat de l’entitat i les 
accions a emprendre, el Govern es-
tà a l’espera de l’arribada de l’au-
ditoria del forn. Fins llavors no es 
vol fer públic quina via se seguirà, 
tant per reconduir la part econò-
mica de la societat com per deter-
minar quines accions s’emprenen 
si les empreses Cespa i Novergie, 
els socis privats,  realment no estan 
complint amb l’acord de prestació 
de serveis. Tot i això, Bartumeu va 
dir que és «atípic» que un soci d’una 
empresa es faci retribuir un servei. 
A més, va acusar  aquestes em-
preses de «dissidents» de l’entitat 
d’anar «molt animats» en l’àmbit de 
la polèmica jurídico-judicial.

33 Establir la mobilitat transversal 
no només de diferents àrees del ma-
teix ens sinó també entre les dife-
rents administracions ha de ser el 
principi articulador de la nova fun-
ció pública. Així ho va manifestar el 
portaveu del Govern qui també va 
manifestar la urgència d’aquesta 
reforma, per no interrompre el fun-
cionament del sistema del GAdA. 

33 En recursos humans, segons va 
explicar Bartolomé, s’ha de canvi-
ar la visió estàtica que es té del fun-
cionari. «Aquesta concepció és ca-
duca, i s’han de posar noves normes 
del joc perquè el funcionari vegi que 
el lloc de treball d’ara que té no serà 
el mateix del d’aquí deu anys». Per 
tot, el portaveu del Govern va expli-
car que s’han de dissenyar itineraris 
professionals, amb etapes de for-
mació i amb les acreditacions cor-
responents per aconseguir un mo-
del contemporani de funcionariat.
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AGENDA DEL 2011/ A més dels quatre 
pilars bàsics en què es basarà la ges-
tió del Govern, per a l’any vinent, el 
portaveu del Govern, Bruno Barto-
lomé, també va explicar l’agenda de 
projectes importants que marquen 
l’agenda del 2011. 

Així l’any l’Executiu té previst 
exercir les negociacions necessàri-
es per arribar a un acord d’associa-
ció ad hoc que permeti la participa-
ció d’Andorra al Mercat Interior. A 
més es preveu la signatura del con-
veni de trasllat de residus amb Es-
panya i revisió del Pla nacional de 
residus 2012-2016. En infraestruc-
tures es preveu la construcció del ca-
mí ral de la Massana, i l’endegament 
del nou projecte de l’Arxiu Nacional 
d’Andorra. 

En medi ambient es preveu apro-
var l’avantprojecte de llei de protec-
ció de la natura. Interior té pendent 
per l’any vinent la presentació de la 
llei de bombers, l’actualització del 
codi de circulació i l’aprovació del 
reglament d’horaris dels locals d’oci 
nocturn, que Bartolomé va reconèi-
xer que s’havia retardat i que un dels 
motius havia estat la proposició de 
llei de protecció contra el tabaquis-
me passiu ambiental, perquè tots 
dos «s’hauran d’harmonitzar».

Altres temes importants apun-
tats en l’agenda sanitària és la modi-
ficació del sistema de finançament 
d’atenció hospitalària, la implanta-
ció progressiva de les xarxes de sa-
lut i del metge referent, i el desenvo-
lupament de la reglamentació de les 
assegurances de cobertura sanitària 
i responsabilitat civil per a les federa-
cions esportives.

En Turisme i Comerç, les priori-
tats se centren en el pla de reactiva-
ció per al comerç, la modificació de 
la llei general de l’allotjament turís-
tic i la celebració del Fòrum Global 
de Turisme Andorra 2011. 

LA FEINA FETA /Davant de l’escenari po-
lític complicat que ha tingut l’execu-
tiu,  amb la manca de pressupost i la 
dificultat del consens en la gestió, el 
balanç que van fer ahir els mandata-
ris estatals va ser d’un any amb mol-
ta feina feta. 

Amb un presentació per a tots els 
mitjans Bartolomé va relatar l’es-
quema de les fites aconseguides en 
el 2010. Així i per ministeris, en el 
de presidència van destacar el regla-
ment GAdA per a l’administració ge-
neral i per a l’ensenyament, així com 
la taula de treball per a la reforma 
de la funció pública. La consolida-
ció del centre de tecnificació esporti-
va d’Ordino, la millora de la web de 
tràmits i la signatura de la Carta Eu-
ropea de l’Autonomia Local són al-
tres destacats.

En economia i finances, l’entra-
da a tràmit de tota la reforma fiscal, 
la primera emissió de deute públic, i 
l’entrada al Consell General del pro-
jecte de llei de promoció de l’activi-
tat econòmica amb les 35 mesures de 
reactivació, així com la sortida de la 
llista gris de l’OCDE, són altres punts 
aconseguits. 

La llei d’autorització de la crea-
ció de la universitat de la Salle i la re-
cuperació i actuació d’urgència de 
l’Hotel Rosaleda, són els aconsegui-
ments del Ministeri d’Educació i Cul-
tura. I així continuant amb tots els 
ministeris. Un balanç «de molta fei-
na», com va manifestar Bartumeu. H

Bartumeu torna a oferir un pacte 
al qual Gabriel no dóna crèdit

GOVERN I OPOSICIÓ DISCREPEN SOBRE LA CONVENIÈNCIA D’ELECCIONS

Un cap de Govern molt conciliador no aconsegueix convèncer el líder de l’oposició

C
anvi de matís i retorn 
al discurs de l’oferta de 
pacte i la mà estesa. Bo-
nes paraules cap a l’opo-

sició reformista. Apel·lacions a la 
responsabilitat i a l’interès nacio-
nal. Alerta sobre la gran inconve-
niència d’anar ara a unes eleccions 
anticipades. Tots aquests factors de-
fineixen el posicionament de Jau-
me Bartumeu quant al futur de la 
legislatura. ¿I els reformistes, què 
hi diuen? No donen crèdit: ja no és 
temps de pactes. Toca anar a elecci-
ons, com més aviat, millor. Joan Ga-
briel va ser taxatiu.

Si en els darrers mesos, el dis-
curs de Bartumeu havia estat el de 
no voler parlar d’anticipades fins 
que el Consell rebutgés el pressu-
post de l’any vinent, ahir va fer 
un pas més i va tornar a l’oferta 
de pacte –no l’havia retirada, pe-
rò sí deixada en un segon pla– que 
ja va formular fa un any. El cap de 
Govern va fer una crida a «les for-
ces polítiques responsables» –de 
les quals se sobreentén que exclou 
ApC– per completar la reforma fis-
cal –IVA inclòs–, reformar l’admi-
nistració pública, elaborar un pla 
estratègic per a l’educació i defi-
nir el nou marc de relacions amb 
Europa. Un pacte que passa per 
aprovar el pressupost, allò que els 
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LA CASA DE LA VALL, ALIENA AL SOROLL, REP LA VISITA DE LA DIPLOMÀCIA MACEDÒNIA
Andorra la Vella q El ministre d’Afers Exteriors de Macedònia, Antonio Milososki, va visitar ahir la Casa de la Vall acompanyat de l’ambaixador 
macedoni a Madrid, Metodija Belevski, i d’altres càrrecs del seu Ministeri. La delegació macedònia va ser rebuda pels síndics, tal i com mostra la 
fotograia. Precisament, l’establiment de relacions diplomàtiques amb Macedònia i el reconeixement del nom del país com a República de Macedònia 
i no com a Antiga República Iugoslava de Macedònia –opció preferida per Grècia i la UE– va suscitar fa un any un intens debat a la Casa de la Vall.

reformistes no han estat mai en 
disposició de donar-li.

Bartumeu va exhibit ahir el seu 
rostre més conciliador: Els social-
demòcrates no tenen l’exclusiva 
de la responsabilitat i el sentit d’Es-
tat, va afirmar. I també va matisar 
el bloqueig del qual el PS ha acusat 
l’oposició: «No hi ha hagut tant blo-
queig com sembla», va dir referint-
se als nombrosos crèdits extraordi-
naris aprovats pel Consell General, 
a les lleis consensuades i a la pos-
sibilitat de votar juntament amb 
CR els tres textos d’imposició direc-
ta. Bartumeu va avançar que en els 
propers dies es posarà en contacte 
amb el cap de l’oposició, Joan Ga-
briel, per sondejar la possibilitat 
d’un acord.

Però potser no caldrà: Gabriel va 
rebutjar el pacte i va ser taxatiu: «El 
temps dels pactes ja ha passat i ara 
el que cal és dissoldre el Consell tan 
bon punt s’hagin aprovat les tres 
lleis d’imposició directa». El líder 
dels reformistes va acusar el cap de 
Govern de «marejar la perdiu» i de 
fer perdre el temps amb l’allarga-
ment d’una legislatura que CR con-
sidera agònica. «Cada dia que pas-
sa estem perdent un temps preciós 
per al futur d’Andorra», va dir.

Gabriel també va discrepar de 
Bartumeu quant a la possibilitat 
d’aprovar l’IVA juntament amb 
les lleis d’imposició directa: «Cal 

33 L’apel·lació de Bartumeu a un 
pacte contrastava amb les de-
claracions del president del Grup 
Socialdemòcrata al Consell Ge-
neral, Francesc Rodríguez, pu-
blicades la setmana passada. 
Aleshores, el líder dels socialde-
mòcrates a la Casa de la Vall do-
nava la legislatura per esgotada 
amb l’aprovació de les lleis iscals 
–inclosa la de l’IVA– i veia la dis-
solució de la Cambra com l’úni-
ca sortida possible, ins i tot en el 
supòsit que el Consell aprovés el 
pressupost del Govern.

33 Bartumeu es va desmarcar de 
les declaracions de Rodríguez, 
tot i que va reconèixer l’interès 
del seu partit per anar a elecci-
ons com més aviat millor: «El mi-
llor per al meu partit seria que les 
eleccions fossin ara demà ma-
teix, però hem de pensar en el mi-
llor per al país». El cap de Govern 
va declinar parlar dels rumors 
que li atribueixen cert malestar 
per l’actitud del Grup Parlamen-
tari que dóna suport a l’Executiu.

L’Executiu es 
desmarca de les 
declaracions de 
Rodríguez

temps per treballar una llei com 
aquesta, que té una gran afectació so-
bre l’activitat comercial», va afirmar 
Gabriel que va descartar poder nego-
ciar l’IVA en un clima polític poc pro-
cliu a l’entesa.

Gabriel va assegurar que els re-
formistes estan preparats per anar 
a les eleccions: «CR està preparada 
i que ningú dubti que farem llis-
tes a totes les parròquies», va decla-
rar, tot i ser conscient que caldran 
«aliances més àmplies» amb altres 
grups i independents.

Amb la negativa de Gabriel s’esva-
eix l’única possibilitat que els queda-
va als socialdemòcrates d’assolir un 
acord. I, de fons, una Europa que pres-
siona i que no vol mitges respostes.

¿COINCIDIR AMB LES COMUNALS? / Bartu-
meu no va descartar que les elecci-
ons generals puguin coincidir amb 
les comunals de desembre de l’any 
vinent. El cap de Govern contempla 
com a hipòtesi que l’oposició s’avin-
gui a enllestir les reformes més pri-
oritàries i que aquest calendari por-
ti a una dissolució del Consell Gene-
ral després de l’estiu vinent, fet que 
faria quasi inevitable la coincidèn-
cia de les dues cites electorals. Amb 
tot, la voluntat dels partits és la d’in-
tentar evitar aquesta coincidència, 
ja que dificultaria –encara més– la ja 
sempre costosa confecció de les llis-
tes electorals. H


